
－27－

台湾 ・ 新竹サイエンスパークの発展経験

を踏まえた熊本県の半導体産業 

クラスター形成と持続可能な地域戦略

李嗣堯

（台湾・国立台中科技大学大学院日本市場経営戦略研究科准教授）

【要約】

本稿では、台湾積体電路製造（TSMC）の熊本県における先端半

導体工場、ジャパン・アドバンスト・セミコンダクター・マニュフ

ァクチャリング（JASM）建設計画を核とする半導体産業のクラス

ター形成に関して、台湾の新竹サイエンスパーク（HSP）の発展経

験を参照にし、持続可能な地域戦略を検討する。

はじめに、JASM 計画の概要と日本政府と熊本県の支援体制を紹

介し、次に HSP の成立背景、成功要因、地域への影響と課題を分

析する。HSP は政府の長期戦略、産業界の活力、学術界の連携が

結実した成功例であるが、一方で環境問題やインフラ逼迫といった

副作用も存在する。これらを踏まえ、熊本県の初期条件と HSP と

の比較から、水資源の持続性、人材不足、インフラ負荷、地域波及

効果の限定性といった課題を明らかにする。最後に、これらを克服

し持続可能なクラスターを形成するには、長期的地域計画、先行

インフラ整備、人材育成、強靭な産業エコシステム、生活環境の向

上、環境との調和が不可欠であると指摘する。特に水資源管理と産

業多角化が重要であり、HSP の知見を生かしつつも、熊本独自の

戦略が求められる。
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熊本縣半導體產業集群的發展策略與 
其地域轉型：台灣新竹成功經驗的啟發

李嗣堯

（國立臺中科技大學應用日語系日本市場暨商務策略碩士班副教授）

【摘要】

本文探討以台積電在熊本縣設立的先端半導體工廠（JASM）為

核心所推動的半導體產業聚落發展，並參照台灣新竹科學園區的發展

經驗，提出熊本在地永續發展的可能策略。

首先介紹 JASM 計畫的背景與規模，以及日本中央政府與熊本

縣政府所提供的政策支持體系。接著分析新竹科學園區的成立背景、

發展模式、成功關鍵與對地區社會經濟的影響，指出其雖成功促進產

業與經濟發展，卻也伴隨環境負荷、基礎建設壓力及社會變遷等課

題。本文進一步比較熊本的初始條件與潛在挑戰，包括水資源永續

性、人力資源短缺、基礎設施壓力，以及區域經濟外溢效果的限制

等。最後，為因應上述課題並實現永續聚落發展，本文建議熊本需擬

定長期區域規劃、強化基礎建設、人力培育與產業生態系建構，並提

升生活品質與環境調和，特別強調水資源管理與產業多角化策略的重

要性。

關鍵字： 半導體產業聚落，新竹科學園區模式，產業生態系統，區域

永續發展，台積電熊本設廠
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【Abstract】

This paper explores the formation of a semiconductor industry cluster 
in Kumamoto Prefecture, Japan, centered on the construction of TSMC’s 
advanced semiconductor plant (JASM). Drawing on the developmental 
experience of Taiwan’s Hsinchu Science Park (HSP), the study aims to 
propose sustainable regional strategies for Kumamoto.

The paper first outlines the JASM project and the support frameworks 
provided by the Japanese government and the Kumamoto prefectural 
government. It then analyzes the historical context, development model, and 
success factors of HSP, as well as its socio-economic impacts and challenges. 
While HSP demonstrates a successful case driven by long-term government 
strategy, industrial vitality, and academic collaboration, it also reveals 
issues such as environmental strain, infrastructure pressure, and rapid social 
transformation. Building on this comparison, the paper examines the initial 
conditions, opportunities, and challenges faced by Kumamoto. These include 
water resource sustainability, workforce shortages, infrastructure stress, and 
limited economic spillover effects. Finally, the paper proposes strategies 
for creating a resilient and sustainable cluster: long-term regional planning, 
proactive infrastructure investment, talent development, ecosystem building, 
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and environmentally harmonious development. Particularly, water resource 
management and industrial diversification are emphasized, with strategies 
tailored to Kumamoto’s unique context while referencing lessons from HSP.

Keywords:  Semiconductor Industry Cluster, Hsinchu Science Park Model, 

Industrial Ecosystem, Regional Sustainable Development, 

TSMC Kumamoto Fab
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